
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

Karmelitánské knihkupectví
Tipy nejen na letní čtení

Rozhovor s P. Vlastimilem 
Kadlecem, OMI: „Jsem 
přesvědčený, že v letošním 
Lisabonu to bude skvělé, 
ale pro mě to pravé setkání 
začne až po něm.“

Soutěž k třiceti letům diecéze: 
foťte, natáčejte a zapojte se do 
soutěže.
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3Název kapitoly

Mnoho z nás pěstuje rajčata a může se momen-
tálně těšit z jejich plodů. Rajčat existuje nepřeberné 
množství, např. tyčková, keříčková, divoká, balkónová. 
I přes jejich rozmanitost mají ale jednu společnou 
pozoruhodnou schopnost. Čím hlouběji rostlinu 
po přesazení na záhon nebo do truhlíku zasadíte, 
tím více nových kořenů ze stonku vytvoří. Tím 
pádem dosáhne na větší množství živin a tvoří 
větší množství plodů. Všichni jsme trochu jako 
rajčata. Máme potenciál, který je dosud skrytý 
a ukáže se teprve ve chvíli, kdy „se přesadíme“ do 
větší hloubky našeho života. To ale neznamená 

více se modlit nebo se více postit. Životní hloubky 
dosahujeme a nové kořeny vytváříme tím, že se 
s naším naprosto „obyčejným“ každodenním 
životem ještě více propojíme. Jako křesťané neži-
jeme hlubší život tím, že děláme něco mimořádně 
„duchovního“, ale tím, že dokážeme žít v někdy až 
nepříjemně blízkém a intenzivním kontaktu sami 
se sebou, s druhými lidmi a se stvořením. Bůh se 
nenachází v nějakých momentech našeho života, 
ale je do Boha položen. V něm vzniká, vyvíjí se, 
zraje a přináší své plody.

Petr Dombek, OMI
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Kaple ve Verušičkách se znovu narodila P. Pavel Kavec CM, administrátor

Žehnání kaple Nejsvětější Trojice v sobotu 
29. dubna ve Verušičkách bylo jedinečným 
zážitkem. Nádherné dílo, skvělá atmosféra. 
Časy totality tomuto pietnímu místu nepřály. 
Vandalové, vojáci a zloději dovedli kapli na pokraj 
zkázy. V 50. letech zde byl ustájený dobytek. 
Památkáři nad kaplí zlomili hůl a doporučili, 
aby zmizela.

V promluvě jsem rozvíjel událost, kdy sv. Fran-
tišek  při svých toulkách v kraji Umbria navštívil 
polorozpadlý kostel sv. Damiána. Zde zaslechl 
hlas Krista: „Františku, oprav můj dům!“ Začal 
pracovat na díle, ale zanedlouho pochopil, že 
se má snažit o obnovu sebe i světa, do kterého 
patřil. Kostely, kaple a další sakrální stavby jsou 
vizitkou lidu, který zde žije. Do sakrálních staveb 
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je vepsána historie. Každý kostel, kaple má svou 
věž. Oprava věže bývá nejtěžší fází rekonstruk-
ce. Proč? Věž totiž připomíná, že člověk nemá 
v životě zůstat jen u pozemských záležitostí, ale 
má směřovat výš. A to je i dnes postmodernímu 
člověku zatěžko. Tyto stavby připomínají velké 
duchovní dědictví, které můžeme zahodit svou 
lhostejností nebo na něm dál moudře stavět 
svůj život. Díky srdci, nadšení, financím a díky 
panu starostovi Petru Kvasničkovi a jeho týmu 
se tato kaple vlastně znovu „narodila.“ Začala 
psát novou historii. Přeji nám všem, aby s Boží 
pomocí a naší ochotou v tomto regionu víra 
začala víc a více žít! 

Od příštího roku zde chceme obnovit sloužení 
výroční mše svaté kolem svátku Nejsvětější 
Trojice. O Vánocích plánujeme ve spolupráci 
s vedením obce realizovat Obřad předání bet-
lémského světla.

Řádové školské sestry de Notre Dame se setkaly v Hyršově 
u Kdyně Martina Matějková

29. dubna – 1. května navštívily Hyršov u Kdy-
ně řádové sestry de Notre Dame u příležitosti 
oslavy svátku Dobrého pastýře. Kongregace 
Školských sester de Notre Dame je katolická 
řeholní kongregace, která se ve své činnosti 
zaměřuje na výuku a výchovu dětí. Kongregace 
byla založena roku 1833 v Bavorsku a dnes 
působí v řadě států po celém světě.

O uvedení školských sester do Čech se zasloužil 
Gabriel Schneider, tehdy kaplan v německé 
pohraniční vesnici Hyršov na Domažlicku, který 

ve snaze vybudovat ve své farnosti klášterní dívčí 
školu a penzionát navázal kontakt nejprve se 
školskými františkánkami ve Štýrském Hradci, 
a poté vstoupil roku 1849 v jednání s bavorskou 
kongregací de Notre Dame, tehdy již sídlící 
v Mnichově.

Poutní mši svatou, které se zúčastnilo 82 řádo-
vých sester ze třech provincií – z Čech, Slovenska 
a Německa celebroval P. Karel Adamec, farář 
z Mrákova a Kdyně. Součástí mše svaté byla 
také obnova řeholních slibů.

Biskup Tomáš ocenil k 30. výročí diecéze čtyři významné 
osobnosti Jindřich Fencl

Prvním z oceněných je biskup František 
Radkovský, kter ý plaketu převzal za to, 
že byl dobr ým biskupem naší diecéze. 

Ocenění mu bylo slavnostně předáno na 
bohoslužbě k Plzeňské Madoně ve středu 
31. května.
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Druhým je starosta Bochova pan Miroslav 
Egert, kterému byla plaketa udělena především 
za laskavou spolupráci s místním duchovním 
P. Jozefem Szczepaniakem. Obec Bochov 
podpořila v minulých letech farnost částkou 
1 500 000 Kč, přispěla na odvodnění kostela, 

zásobování vodou a kanalizaci fary, renovaci 
varhan, vstupního schodiště do kostela a zá-
bradlí. Pan starosta si plaketu ocenění převzal 
při bohoslužbě v Bochově v neděli 11. června. 

Další dvě oceněné převezmou plaketu na 
diecézní pouti v klášteře Teplá v sobotu 9. září.

Plzeňská diecéze oslavila třicáté výročí existence
V sobotu 27. května proběhla v katedrále 

svatého Bartoloměje a na biskupství oslava 
třicátého výročí založení druhé nejmladší diecéze 
v České republice. Dopolední mši svatou celeb-
roval pražský arcibiskup Jan Graubner, kázání, 

které najdete i s fotografiemi z bohoslužby na 
www.bip.cz, přednesl emeritní plzeňský biskup 
František Radkovský, biskup Tomáš Holub zasa-
dil strom diecéze a odpoledne byl pro příchozí 
na biskupství připraven doprovodný program.

Poděkování za Noc kostelů Ludmila Němečková

V letošním roce se v naší diecézi zapojilo do 
Noci kostelů rekordních 178 míst! Návštěvníků 
bylo přes 22 tisíc napříč diecézí! Děkujeme všem 

organizátorům za ochotu se do Noci kostelů 
zapojit. Těšíme se na další ročník, který se bude 
konat 7. června 2024. 

http://www.bip.cz
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Proběhl další Kreativní víkend pro matku a dceru Petra Koňaříková

Víkend 19.–21. května strávilo s téma-
tem „královna Ester“ 13 matek a 13 dcer 
tentokrát na Šumavě v Březí u Čachrova. 
Společně si prošly silným příběhem Ester, 
ušily raglánový crop top, pekly Hamanovy 
uši, slavily společnou eucharistii a tvořily 
krásné společenství v nádherném prostředí 
Šumavy.

Festival PilsAlive rozezvučel Plzeň
Kapely a scholy hrající křesťanskou hudbu 

vystoupily 10. června na dalším ročníku 
hudebního festivalu PilsAlive. V brzkých 
odpoledních hodinách se představily dětské 

skupiny a scholy z Plzně, následoval třeba 
písničkář a kněz Martin Sedloň nebo sku-
pina Jentet se svou interpretací slavných 
spirituálů.

Biskup Tomáš požehnal při Jízdě sv. Linharta koním
V sobotu 10. června vyjeli v Uhlišti nedaleko Nýrska 

koně s jezdci na tradiční jízdu sv. Linharta. Po mši 
svaté plzeňský biskup Tomáš Holub požehnal ko-
ním, aby přinášeli svým majitelům radost a užitek.

Historie jízdy sv. Linharta sahá až do 
15. století. Před druhou světovou válkou se 

slavnost konala vždy o velikonočním pondělí, 
po válce a odsunu německého obyvatelstva 
ale tradice zanikla. Od obnovení tradice 
v roce 1994 se slavnost koná vždy první so-
botu po Slavnosti Těla a Krve Páně, lidově 
svátku Božího Těla.

Opětovné pozvání na PilsAlive mne povzbudilo, 
abych zas trochu oprášil své songy a alespoň 
pár týdnů před začátkem bral častěji do rukou 
svojí cestovní kytaru. Musím přiznat, že mne 
tu tam mile překvapily moje vlastní texty, 
přestože jsem je sám složil. Vlastně právě texty 
a básně, které mne už v mládí a studentských 

letech napadaly, byly setkáním s něčím, co 
mne samotného přesahovalo. Tehdy mne 
naplňovalo zvláštní tušení něčeho nezaslou-
ženého. Dnes bych bez okolků řekl, že to byly 
moje první zkušenosti se setkáváním se s Boží 
milosti. (red. zkráceno)

P. Martin Sedloň, OMI

Vážení čtenáři, do zářijového vydání Zpravodaje uvítáme i vaše 
příspěvky. Posílejte je na e-mail zpravodaj@bip.cz.

mailto:zpravodaj@bip.cz
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O tom, jak funguje řeholně-laická komunita na severním Plzeňsku, jaké jsou výzvy dneš-
ních mladých lidí v hledání jejich duchovní cesty a jak jim v tomto hledání může církev 
pomoci, i o přípravách na srpnové Světové dny mládeže v Lisabonu v rozhovoru mluví 
oblát P. Vlastimil Kadlec. 

Rozhovor  
s P. Vlastimilem Kadlecem

Kdo to jsou „misionáři obláti“? Co je pro 
vás specifické?

V našem názvu jsou obsaženy dva základní 
prvky způsobu našeho života, kterému se 
obecně říká charisma. Jednak jsme misionáři, 
a tak bychom měli být v první řadě těmi, kteří 
vychází k lidem věřícím, i k těm, kteří nemají 
s církví nic společného, a pak jsme obláti, 
což doslova znamená „obětovaní, zasvěcení” 
Hospodinu. Tato zasvěcenost se u nás pro-
jevuje blízkostí vztahu s Bohem, která se ale 
okamžitě vyjadřuje skrze blízkost vztahů mezi 
námi a lidmi. 

Nedávno jsme měli v naší farnosti v Dolní Bělé 
biskupa Tomáše, který ukončoval vizitaci farnosti 

a kterému naši farníci říkali: „My tady nemáme 
faráře, my tady máme obláty.“ Lidé nás neberou 
jako „teď je tady Vlasta, teď je tady Petr nebo 
Günther,” ale berou nás jako komunitu. Tato 
rodinnost je pro nás opravdu důležitá. 

Čemu se v rámci komunity věnuješ?
S našimi spolubratry máme v Plasích, Dolní 

Bělé, Manětíně a okolních obcích společnou 
duchovní správu, což znamená, že máme naše 
farnosti na starosti všichni. Jeden z nás je ale 
vždy tzv. moderátor, zodpovědný například za 
ekonomické záležitosti. Já takto zodpovědný 
nejsem, takže jsem jen členem společné duchovní 
správy a pak jsem také představeným komunity. 
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Mimo to jsem se snažil dlouhá léta pracovat s 
mládeží a mám také na starosti povolání – jak na 
úrovni oblátské, tak trochu mluvím do národního 
týmu pastorace povolání. Jsem také různými 
úkoly zapojený i do naší provincie, kterou tvo-
říme společně s obláty z Rakouska a Německa.

Jaká společenství doprovázíš?
Máme nyní krásnou skupinu devíti biřmovan-

ců, což je na to naše misijní území úžasné, ale 
kvůli jejich časové vytíženosti nejsme často ani 
schopni najít společné termíny na setkávání. 
Mám pocit, že se dnes, pokud jde o službu 
mládeži, nemůžeme spolehnout ani na takové 
ty základní věci, jako jsou třeba jen pravidelná 
setkání. Teprve pak se můžeme začít bavit 
i o způsobech, jak s mladými pracovat, o pří-
stupech atd. Když jsem přišel do Plas, založili 
jsme se spolubratry společenství, které naší 
farnosti udávalo dlouhé roky takovou základní 
chuť, protože to bylo velmi živé společenství 
mladých. Pamatuji si, že se nás na té naší malé 
faře scházelo po roce 2012 kolem třiceti. Tato 
generace už odrostla, z velké části se z těchto 
lidí stali naši asociovaní – což jsou laici, kteří 
žijí oblátské charisma a spolupracují s námi 
na naší misii. Po tomto období ale už tak silná 

generace nepřišla. Naději teď tak trochu vklá-
dáme i do setkání v Lisabonu. Možná tam by se 
mohlo vytvořit nějaké nové společenství, a to 
nejen na úrovni naší farnosti, odkud pojede asi 
jedenáct lidí, ale i na úrovni diecéze. Jinak je to 
teď obtížné, ale o to zajímavější.

Jako misionáři pomáháte lidem hledat jejich 
cestu – a to i díky sdílené komunitě s laiky, ve 
které žijete. Jak komunita konkrétně funguje?

V roce 2011 jsem se tady v Plzni setkal s třemi 
mladými studenty, kteří hledali svou životní 
cestu, a nabídl jsem jim možnost takového 
rozlišování skrze život v komunitě. Měl jsem 
se sdílenou komunitou zkušenost z Itálie, kde 
jsem absolvoval svou řeholní formaci. Tehdy v ní 
žili čtyři obláti a asi deset nás mladých kluků, 
kteří jsme chtěli mít zkušenost s komunitním 
životem. Nebyl stanovený žádný velký řád, 
měli jsme jen jediné pravidlo: „chlapi, pojďme 
společně žít evangelium“, tzn. mít se skrze ty 
úplně obyčejné všední věci rádi uvnitř komunity 
a mít se rádi navenek.

V roce 2012 v Plasích vzniklo něco podobného, 
fungovalo to čtyři roky a za tu dobu se u nás 
vystřídalo osm kluků. Někteří zůstali dva roky, 
někteří půl roku. Jeden z nich právě složil věčné 
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sliby, jiní se oženili, další pokračují ve své cestě 
spolu s námi jako asociovaní. 

A právě někteří z nich si časem řekli, že by 
chtěli spolu s námi žít a věnovat se, jak jim práce 
dovolí, naší společné misii. V současné době 
jsou tři – dvě mladé ženy a jeden mladý muž. 
Všichni tři nechali své práce a svých domovů, 
přestěhovali se k nám na západ a našli si takové 
zaměstnání, aby odpovídalo našemu charisma-
tu. Tak se Jura, který pochází z Kroměříže a byl 
truhlářem, ocitl v Dolní Bělé a pracoval v Plzni 
ve stacionáři Človíček. Zuzka nechala práce na 
úřadě a s příchodem do dolnobělské komunity 
začala pracovat v Ledovci a Kačka, která byla 
lékárnicí v Brně, si našla místo v Kralovicích, kam 
z komunity dojíždí. Všichni tři prožili tento školní 
rok v naší smíšené řeholně-laické komunitě. 
Někteří budou i dál pokračovat, další možná 
přijdou. V komunitě člověk poznává sám sebe, 
svou cestu a zároveň se zdá, že společný život 
a společná misie mají v našich podmínkách 
sílu svědčit a přitahovat. 

Jsou v dnešní době mladí lidé příliš zane-
prázdnění a nemají prostor na duchovní život?

Těch důvodů je určitě víc. Samozřejmě jsou tu 
nějaké specifické podmínky naší oblasti (pozn. 
red. severního Plzeňska) – nejsme ve městě, 
a tak je těžší se potkávat a vytvářet společenství. 
Mladí jsou rozptýlení po velkém území – v jedné 
vesnici žijí jeden dva, pak dlouho nic a zase jen 
hrstka.  Vedle územního faktoru je tu ale i otázka 
času. Všichni jsou velmi vytížení. Svůj vliv měl 
jistě i covid a všechno, co se dnes děje kolem 
války a ekonomické krize. 

Obvykle mladí prožijí silný okamžik společenství 
s Bohem a mezi sebou na nějaké prázdninové 
akci, ale problém je vždycky to „potom“. Jako 
by byl duchovní život uzavřen do jednoho 
týdnu prázdnin, do nedělní mše nebo do chvíle 
modlitby, ale netýkal se našich všedních dnů ve 
škole, doma, v práci. Možná by bylo dobré začít 
spíš mluvit o životě v Duchu, aby bylo jasné, že 
život je jen jeden. 

Jaký by měl být člověk, který pracuje s mládeží?
Myslím, že by neměl být tím, kdo říká: „Když 

jsem byl mladý já, tak to bylo lepší“. Podle mě 
to dnes mají mladí v mnohém těžší, než jsme 
to měli my, protože současná doba je daleko 
méně strukturovaná, přehledná, je tu velká škála 
nabídek všeho druhu, kterým my jako církev často 
nemůžeme a ani nemáme konkurovat. Proto 
si myslím, že člověk, který pracuje s mladými, 
by jim měl být především a jednoduše blízký, 
zajímat se o ně, být s nimi.  Mám pocit, že to je 
to hlavní, co bychom mohli jako církev nabízet. 
Šel bych v každém případě přes vztahy, i když 
je to cesta dlouhá a výsledek není vidět hned. 
Vztahovost bych všude v církvi kladl na první 
místo. Měli bychom se stávat odborníky na 
vztahy, což ale samozřejmě není automatické, 
protože i my jsme synové a dcery naší doby.

Co si pod takovým vztahovým odborníkem 
představit? Kde jsou pak hranice vztahu?

Pod tím se ukrývá asi milion otázek, ale když to 
vezmu z pohledu naší víry, tak v první řadě víme 
a zakoušíme, že jsme všichni součástí jednoho 
Kristova těla. Nový život, který jsme ve křtu dostali, 
je životem radikálně vztahovým, který z nás činí 
Boží syny a dcery, a tudíž navzájem bratry a sestry. 
Naším úkolem je, abychom se tomuto životu čím 
dál víc otvírali – například když jdeme k přijímání, 
přijímáme Kristovo tělo. To je obrovská vnitřní síla, 
která v nás nového vztahového člověka znovu 
posiluje. Tím to ale samozřejmě není vyřešené, 
protože vztahovost není jen otázkou duchovní. 
V současné době se setkáváme s tím, jak jsou 
naše vztahy, třeba i vztahy k sobě samým, kom-
plikované a často bolestné. Proto čím dál častěji 
potřebujeme pomoc jiných odborníků.

I my se v naší službě setkáváme s mladými, kteří 
zakoušejí opravdu velké bolesti, které jsou často 
dány i dobou, ve které žijeme – jde o deprese, 
sebepoškozování, otázky identity a genderu… 
A tady já nemohu přijít a jednoduše říct: „Je 
to takhle a takhle, udělej to a to,” protože sám 
nevím a ani nejsem v těchto otázkách kompe-
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tentní. Jen vidím, že ti lidé opravdu trpí. Pro 
mě jako pro toho, kdo je nějakým způsobem 
duchovně doprovází, je ale důležité, aby i do 
takových trápení, kterými procházejí oni i jejich 
rodiče, vstupoval jejich vztah s Kristem. Aby jim 
byl oporou v hledání i v bolesti.

A jsme zase u potřeby té blízkosti a lidskosti. 
Myslím, že v této oblasti máme jako obláti 
docela dobrou formaci, nejen že jsme všichni 
nějakým způsobem sami prošli lidským dopro-
vázením zaměřeným na poznání sebe sama, ale 
pomáhá nám hlavně to, že od samého začátku 

řeholního života žijeme v komunitě. Zakoušíme 
tedy totéž, co ostatní v rodinách. I my si denně 
„šlapeme na kuří oka“, musíme se omlouvat 
jeden druhému, přijímat a dávat odpuštění, 
a to je pro nás opravdu dobré. Ale ve vztahové 
oblasti musíme všichni dál růst.

Jak by se církev mohla mladým lidem v dnešní 
době přiblížit?

To je velká otázka. Už roky se jí zabýváme – 
proběhla synoda o mládeži, vychází různé 

dokumenty. Jak jsem říkal, církev se nemůže 
v prostředcích a nabídce porovnávat se světem. 
Také pevně věřím, že už je pryč doba, kdy jsme 
v církvi hlavně říkali, jak mají ti druzí žít. Přiblížit 
se mladým lidem můžeme, pokud budeme 
opravdu živým a otevřeným společenstvím, 
pokud budeme nabízet zdravé vztahy, pokud 
nebudeme hned poskytovat jasné a předem 
vytvořené odpovědi, které stejně často ani 
nemáme. Pokud je budeme brát jako aktivní 
partnery ve společné misii a nebudeme se bát 
jim předávat zodpovědnost. Pokud budeme 

naslouchat a umět doprovázet. Řekl bych, že 
doprovázení je klíčové slovo. Je zapotřebí učit 
se doprovázet, protože to není jednoduché.

Vidíš rozdíl mezi mladými z katolických rodin 
a mladými, kteří si cestu k víře nacházejí sami?

Ano i ne. Pokud jde o mladého, který svůj život 
opravdu žije s Kristem a s církví, tak to vždy musí 
být konvertita, ať už ten „čistokrevný“, který se 
s Kristem setkal až v dospívání nebo dospělosti, 
a nechal se pokřtít, nebo ten „z tradiční katolické 
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rodiny“. I ten během svého života víry musel 
takové setkání prožít, i on se musel „obrátit“. 
Rozdíl je v cestě a v prožívání. 

Problémem u katolických rodin je často pře-
chod od dětské k dospělé víře. Rodiče jsou tu 
mnohdy bezradní. Když začnou mladí v pubertě 
naprosto přirozeně revoltovat, tak se to stejně 
tak přirozeně nevyhne ani oblasti jejich života 
víry. A mám pocit, že když takový dospívající 
člověk není součástí žádného společenství 
svých vrstevníků, kteří zažívají podobné radosti 
a starosti, tak je vždy jen velmi těžké vydržet. 
I proto klíčovou roli zase hrají vztahy a dobré 
křesťanské společenství. Když mladí lidé objeví 
Krista sami, procházejí cestou, kdy si odpovědi 
na otázky musí také sami nacházet a probo-
jovávat, a to je dobré. Je možné, že právě oni 
budou čím dál častěji těmi aktivními „tahouny“ 
našich společenství. Ale ani oni se nevyhnou 
těžkostem, které mohou někdy pramenit i z je-
jich „přílišného nadšení“. Katka Lachmanová 
tvrdí, že konvertita by měl aspoň dva roky po 
křtu zůstat zavřený v mrazáku…  

Může církev nějak pomoci mladým lidem, 
kteří nevědí, jak se mají vydat cestou svého 
povolání?

Nechci to spiritualizovat, ale prvním takovým 
předpokladem je setkání s Hospodinem – Hos-
podin se musí daného člověka dotknout. Jsem 
přesvědčený, že On se dotýká, jak může, ale my 
to ne vždy vnímáme. Hospodin se chce jistě 
setkat s každým, proto také každého k něčemu 
povolává. Celý náš život je vlastně voláním 
a odpovědí. Myslím si, že nám ale tato „kultura 
povolání“ trochu chybí. Když se mladý člověk 
rozhoduje, na jakou školu půjde, on i jeho 
rodiče pro to dělají všechno možné a často 
i nemožné. Ne vždy ale každého napadne, 
aby toto rozhodnutí bral jako součást svého 
životního povolání, svého vztahu s Bohem. Aby 
se ptal: „Mám tady před sebou tři možnosti. 
Fajn. Líbí se mi všechny tři, ale k čemu mě volá 
Hospodin? Co kdybych to s ním probral?“ To 

je umění rozlišování. Jasně, těžko půjdu dělat 
medicínu, když jsem nedostal dar ke studiu 
fyziky a přírodních věd. Nevím ale, jestli se 
mladí při rozhodování o svém povolání třeba 
ptají na to, jaké jsou potřeby dnešního světa? 
Jak i skrze nouzi lidí a stvoření Bůh k mému 
povolání může promlouvat. Co by bylo dobré 
pro církev a pro svět, abych v této době dělal? 
Rozlišování je tedy asi další slovo, které bychom 
měli oprášit. A s tím znovu souvisí doprovázení. 
Ideálně je třeba najít někoho zkušenějšího, 
kdo bude mladému člověku nemanipulativně 
a ve svobodě pomáhat jeho správnou cestu 
objevovat. Tohle je služba, ve které by církev 
mohla být obrovsky prospěšná.

Byl jsi už někdy na Světových dnech mládeže 
s papežem?

Ano, i přes svůj vytrvalý odpor k těmto maso-
vým akcím, které nevyhledávám. Byl jsem na 
něm dvakrát, v roce 2011 v Madridu a v roce 
2016 v Krakově. Mám z toho úžasné vzpomínky 
a zkušenosti. Ale přiznám se, to bylo i předpro-
gramem, který obvykle jako obláti a oblátská 
mládež míváme společný. Setká se na něm 
oblátská mládež z desítek zemí světa, a i když 
se neznáme, okamžitě vytváříme rodinné spole-
čenství. Z předprogramu v Malaze vlastně vznikla 
naše „plaská“ skupina oblátské mládeže, dnešní 
asociovaní i ti, kteří s námi jsou v Dolní Bělé. Byla 
to pro nás tak klíčová zkušenost, že z ní v jistém 
slova smyslu žijeme ještě dnes. Krakov byl také 
výborný. Samozřejmě se ale také ptám, jestli 
jsou i dnes takové velké „eventy“ tím, co mladé 
lidi stále oslovuje. Je to emočně nabitá událost, 
ale emoce rychle vyprchají. Jsem přesvědčený, 
že v letošním Lisabonu to bude skvělé, ale pro 
mě to pravé setkání začne až potom. 

Formuje setkání nějak hostitelská země?
Určitě ano, každá země představuje vlastní 

kulturu a křesťanskou tradici se svým bohat-
stvím. Ale moje zkušenost je ta, že setkání dělají 
především lidé, kteří na něj přijedou.
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Mám pocit, že naše česká církev je ještě pořád 
tak trochu uzavřená do sebe a neumí se zhlu-
boka univerzálně nadechnout. Právě podobná 
setkání jsou pro mladé lidi příležitostí k tomu, 
aby zakusili, že jsme jako církev součástí rodiny, 
která nemá hranice, že naše prožívání liturgie 
není to jediné možné, že naše tradice jsou jen 
částí široké tradice celosvětové církve. Možná to 
pak trochu zrelativizuje náš pohled na formality 
a přivede nás to blíž k podstatě. 

Co bys mladým, kteří nemají rádi taková 
obrovská setkání, doporučil?

„Buďte otevření a nechte se Pánem překvapit!“ 
I když se člověk musí třeba trochu přemoci, aby 
na takové obrovské setkání jel, může to pro něj 
být překvapivé nakopnutí. Já jsem z Madridu 
a Krakova odjížděl s tím, že to byla masovka, 
kde jsem se paradoxně cítil velmi rodinně, 
jako součást jedné rodiny. Zároveň rozumím 
tomu, že někdo tam z těchto důvodů nepojede, 
pak je možnou alternativou jiné prázdninové 
společenství, protože bez něj to v církvi jde jen 
stěží. I v Česku je možné vyrazit na křesťanské 
„tábory“ nebo jiné akce.

Jak vypadají přípravná setkání? Jak velký 
je to tým?

Přípravného setkání jsem se účastnil jen jako 
„zástup“. Na setkání do Lisabonu pojedou totiž tři 
spolubratři, kteří ale ještě dokončují svá studia v 
Římě, a tak na přípravy docházím místo nich. Za 
obláty pojede Oto, Plzeňák, který minulý měsíc 
složil v Římě věčné sliby, teď dokončuje zkoušky 
a od 1. července bude členem naší komunity na 
severním Plzeňsku. Pak Marijo, Chorvat, který ale 
od jedenácti let žije v Česku a nyní také studuje 
v Itálii. A třetí je náš Janith ze Srí Lanky, který 
je čerstvou posilou plaské oblátské komunity.

V organizačním týmu jsou mladí, kteří pracují na 
DCM a kteří budou skupinu mladých diecézanů 
na setkání do Lisabonu doprovázet. Z diecéze 
pojede cca 150 lidí, kteří budou rozděleni do tří 
skupin. Každá skupina bude mít svého leadera 
a duchovního doprovázejícího.

Mám z přípravných setkání, z týmu i z účast-
níků samotných velkou radost. Určitě to bude 
skvělé setkání s Kristem živým mezi nimi a také 
v neposlední řadě s naším papežem Františkem. 

Rozhovor připravila Hana Zemenová v červnu 
2023.
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V Plzni  21. dubna 2023

Vážení a milí z farnosti Klenčí pod Čer-
chovem,

je pro mne opravdu radostí, že vizitace v rámci 
domažlického vikariátu jsem mohl začít právě 
u Vás. Jste farností vlastně v rámci naší diecéze 
docela specifickou. Pevnou součástí Vašeho far-
ního obvodu je na jedné straně obec s největším 
podílem praktikujících katolických křesťanů ve 
vztahu k celkovému počtu obyvatel a na straně 
druhé i obce, které již historicky spadaly do Sudet. 

Významná část všech, kteří se účastní života z víry 
ve Vaší farnosti, sem do Klenčí přijíždí z okolních 
obcí a přesto Klenčí se svojí vazbou na velkou 
postavu kněze spisovatele Jindřicha Šimona 
Baara je pro Vás všechny přirozeným středem 
Vaší na chodských základech stojící zbožnosti.

Nejprve bych chtěl poděkovat za spoustu milých 
setkání, která jsem mezi Vámi a s Vámi mohl 
prožít. Chtěl bych poděkovat pánům starostům 
z Postřekova, Draženova i Ždánova, že setkání 
se mnou pro ně bylo prioritou v jejich časově 
náročném programu a mohli jsme spolu prožít 

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací v květnu 
vydal do farnosti Klenčí a Staňkov. Níže vám předklá-
dáme jeho dopisy, které adresuje do těchto farností.

Dopisy do farností
Klenčí pod Čerchovem         a Staňkov
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intenzivní povídání na faře v Klenčí. Potěšilo 
mne velmi, že jsem ode všech slyšel chválu na 
otevřenou a vstřícnou spolupráci s Vaší farností 
a s Vaším farářem otcem Ivanem Pavlíčkem.

Tato chvála na otce Ivana ostatně byla takovým 
refrénem celého mého čtvrtečního pobytu. 
Slyšel jsem ji v domově pro seniory s mentál-
ním postižením v Nových Hamrech, kde jsme 
se s klienty modlili česky i německy a já mohl 
udělit svátost nemocných paní Konopíkové. 
Stejnou chválu jsem pak slyšel i od paní ředitelky 
základní školy v Chodově a vlastně jsem se vůbec 

nedivil, protože když jsem byl svědkem toho, 
jak se početný školní  sbor dožadoval, aby mi se 
svým vedoucím otcem Ivanem mohli zazpívat 
ne pouze tři ale hned čtyři písničky, tak mi bylo 
jasné, že vztah mezi zaměstnanci školy, dětmi 
a jejich panem farářem spočívá na pevných 
základech a není ničím pouze hraným.

Potěšilo mne i setkání asi s nejstarší farnicí 
naší diecéze, s paní Kohoutovou i následná 
návštěva v Robinsonu. Velký dojem na mne 
udělalo setkání s ministranty a děvčaty z kos-
telního sboru. Během něj jsem dostal i jednu 
otázku, na kterou jsem neznal odpověď a slíbil 
jsem zareagovat. Takže zde je má odpověď:  
slovo diecéze, které vyjadřuje společenství 
farností, za které jsem jako biskup zodpovědný, 
pochází z řečtiny a v překladu znamená vnitřní 
správu či uspořádání. Tak i já se tedy dozvěděl 
něco nového. Moc děkuji i maminkám, které 
své děti na tato setkání doprovázejí a účastní 
se programu. Vnímal jsem, že mají lví podíl na 
tom, že zde panuje vstřícná atmosféra a mluví 
se o zajímavých i užitečných věcech naší víry.

Velmi živé bylo i následné setkání se seniory 
v Postřekově u paní Heleny Tomáškové. Nejen 
tam ale i při rozhovoru s pastorační a ekono-
mickou radou jsme se dotkli tématu, na které 
jsem osobně byl hodně zvědavý. A to jak Vaše 
farnost s několikaletým odstupem vnímá mé 
rozhodnutí povolat Vámi milovaného otce 
Libora Bučka do jiné farnosti a jmenovat Vaším 
novým pastýřem otce Ivana. A chtěl bych velmi 
ocenit, že Vaše odpovědi byly upřímné: mluvili 
jste o prvotním rozladění, o čase, který jste 
potřebovali na to, abyste se s novým páterem 
sblížili a objevili jeho hloubku i upřímnost. A to 
i přes větší přísnost a dosti jiné důrazy v pasto-
raci než na jaké jste byli od otce Libora zvyklí. 
A moc mne potěšilo, jak jste mi vyprávěli, že 
až po nějaké době  jste byli schopni docenit, 
co to pro Vás je za obohacení, že Vás otec 
Ivan povzbuzuje k nošení krojů, že obnovil 
chrámový sbor a je velkým odborníkem na 
varhany a hudbu celkově.

Dopisy do farností
Klenčí pod Čerchovem         a Staňkov
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Chtěl bych Vám výslovně poděkovat, že jste 
byli schopni se nezatvrdit jak vůči mé osobě,  
tak i vůči novému páterovi a že  nyní se můžeme 
my všichni  radovat z požehnaných plodů této 
Vaší ochoty ke změně.

A chtěl bych této Vaší zkušenosti využít i k jed-
nomu povzbuzení, o kterém jsem mluvil s Vaší 
pastorační  radou velmi otevřeně.

Povzbuzuji Vás, abyste více přemýšleli, jak být 
součástí života z víry nejen na úrovní farnosti, 
ale také v širším společenství vikariátu a přede-
vším diecéze. Je to něco, co Vás může ještě více 
obohatit, co Vám může nabídnout širší rozhled 
a hlubší zakotvení ve víře, která není vázaná jen 
na Vaše tradiční prostředí. A i Vy následně můžete 
být povzbuzením sestrám a bratřím z jiných 
v mnohém velmi odlišných farností naší diecéze.

Konkrétně bych Vás chtěl poprosit, abyste 
měli nyní jako jednu ze svých priorit účast na 
oslavách 30 let naší diecéze 27. května v Plzni 
a následně i na naší každoroční diecézní pouti 
na začátku září v Teplé. Toto otevření se nave-
nek je, jak jsme o tom hovořili ve čtvrtek večer, 
velmi potřebné pro předávání víry mladým 
a přicházejícím generacím a dává nám všem 

schopnost žít radostně z víry i v současném 
měnícím se světě.

S ekonomickou radou jsem se také dotkl otázek 
materiálního zajištění Vaší farnosti. Jsem moc rád, 
že v mnohém Vám v tomto pomáhají i obce, jak 
jste mi sami říkali. Osobně jsem to  vnímal jak 
při vzpomínce na slavnost svěcení znovuvybu-
dované kaple ve Ždánově, o které jsme mluvili 
s panem starostou i s pastorační radou, tak při 
slavení bohoslužby v nádherné kapli sv. Jakuba 
v Postřekově. Obě kaple Vám moc pěkně slouží 
a přitom patří obcím a ty se o ně vzorně starají. 
Jsem také rád, že jste farností, která z výnosu pachtů 
v kombinaci s Vaší štědrostí při sbírkách může 
zabezpečit nejen běžný provoz Vašeho farního 
života, ale realizovat i tak krásné věci jakými bylo 
pořízení a požehnání nových zvonů do kostela 
v Klenčí, což jsem s Vámi mohl prožít osobně.

Sestry a bratři, pobyt mezi Vámi byl pro mne 
radostí a povzbuzením. Děkuji Vám za to, děkuji 
moc Vašemu panu faráři Pavlíčkovi, děkuji nově 
zvolené pastorační a ekonomické radě, děkuji 
Vám všem.

Žehnám Vám a vyprošuji, aby Vaše víra byla 
nakažlivá, abyste se nenechali ovládnout ja-
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kýmkoliv strachem z budoucnosti, ale s důvěrou 
spoléhali na našeho vzkříšeného Pána. Nic nás 
nemůže odloučit od jeho lásky, jak zní motto na 
letošní rok pro celou naši diecézi, a tedy i pro 
Vás všechny ve farnosti Klenčí.

Žehnám Vám ve jménu Otce i Syna i Ducha 
svatého.

V Plzni 6. května 2023

Milá staňkovská farnosti, milý Otče 
Przemku, sestry a bratři,

pokračuji ve svých vizitacích v domažlickém 
vikariátu a bylo mi radostí strávit čas ve Vaší 
farnosti.

Je to farnost relativně malá, a tak i páteční 
den, který jsem zde pobyl, mi, myslím, poskytl 
dobrý vhled do Vašich radostí a starostí. A hned 
na začátku bych rád zdůraznil, že jsem se zde 
mezi Vámi setkal mnohem více s radostmi než 
se starostmi. To mi potvrdila i Vaše pastorační 
rada na našem závěrečném setkání. Na moji 
otázku, co Vás ve farnosti těší a z čeho máte 
radost, jsem vzápětí uslyšel jasné odpovědi: 
máme radost z toho, jak jsme se za působení 
otce Ciupaka rozrostli, kolik se nás schází na 
nedělní bohoslužby, jak srozumitelná a povzbu-
divá jsou kázání a jak se po mši svaté v neděli 
páter věnuje dětem, jak zajímavé jsou biblické 
hodiny na faře, jak se obnovila ve spolupráci 
se školou i Tříkrálová sbírka, jak jsou navštěvo-
vány koncerty, které je díky dobré spolupráci 
s městem možno pořádat v kostele.

 Možná byste Vy ostatní ještě něco dalšího 
přidali a bude k tomu i čas a prostor při setkání 
teď po mši svaté, ale již jen to, co tak spontánně 
vyslovili Vaši zástupci z pastorační rady, mne 
přesvědčilo, že prožíváte v současnosti vděčnost 
z Vašeho farního života. A já ji prožívám s Vámi. 
K pozitivnímu hodnocení současné situace 
zde ve Staňkově se přidali i páni starostové: 
pan starosta Horák ze Staňkova i pan starosta 
Čapek z Hlohové. S nimi jsem během intenzivní 

diskuze, která se dotkla mnoha nejrůznějších 
témat, probíral i podporu obou obcí při péči 
o kostely a mohl jsem jim tak i poděkovat za 
jejich vstřícný postoj a připravenost dál hledat, 
co to znamená chápat péči o dominantu obce,  
tedy kostel jako společnou věc.

Na podobné téma jsem také velmi intenzivně 
diskutoval i s paní místostarostkou Šebelovou 
v Osvračíně během milého setkání s Vámi, kteří 
máte v Osvračíně doma a místní kostel máte rádi. 
Byla to diskuse v dosti jiném duchu než s pány 
starosty ze Staňkova a z Hlohové, a já jsem při 
ní pochopil, že současné vedení Osvračína je ve 
vztahu k farnosti i k církvi samotné značně kritické. 
Nicméně jsem paní místostarostce vděčný, že 
věci byly z její strany vysloveny otevřeně a že zde 
vznikl nový prostor pro další jednání mezi Vaším 
panem farářem, stavebním technikem Vašeho 
vikariátu a zastupiteli obce o budoucnosti péče 
i o tento kostel. A pevně proto doufám, že ani 
v Osvračíně nezůstane pouze u krásně opravené 
sakristie, kdy tato oprava mohla být provedena 
jen díky daru jedné z místních farnic, které moc 
za její velkorysost děkuji. 

Během mého pátečního dne jsem měl mož-
nost poděkovat i paní Nové, která obětavě 
pomáhá páterovi jako kostelnice ve Staňkově, 
i paní Sokolovské Hřebačkové, jejíž láskou je 
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osvračínský kostel. Od manželů Řezáčových 
jsem také slyšel o mnohém, o co v minulosti 
i v současnosti usilovali a stále usilují, aby hudba 
u Vás v kostele byla opravdu na úrovni. Sdíleli 
se mnou i velkou radost, že se mezi Vámi našla 
i nová nadějná varhanice.

Během svého pobytu ve Staňkově jsem se 
také věnoval otázkám ekonomickým. Jsem moc 
rád, že otec Przemek má ve Vaší ekonomické 
radě skutečnou oporu a že příjmy, které Vaše 
farnost získává z pronájmu polí, lesa i dvou 
nevelkých nemovitostí, jsou smysluplně vyu-
žívány při postupných opravách Vašich kostelů 
včetně dalšího důležitého kroku ke zvelebení 
Vašeho farního kostela zde ve Staňkově, tedy 
nové elektroinstalace a na to navazující celkové 
úpravy interiéru.  

Sestry a bratři, chtěl bych nyní veřejně podě-
kovat Otci Ciupakovi za nasazení, s jakým se 
před téměř dvěma lety ujal Vaší farnosti. Jeho 
požehnané působení přináší své plody a já 
mám z toho velkou radost. Při diskusi s Vámi 
v Osvračíně, ale i při hovoru s panem starostou 
Horákem, však také padla zmínka o Otcově 
touze vrátit se zpět do svého rodného Polska. 
Osobně páterovi rozumím, protože žít daleko od 

domova v kulturně jiném prostředí není vůbec 
lehké. O možnosti jeho propuštění ze služeb 
v naší diecézi, za kterou studoval a pro kterou byl 
i následně vysvěcen mým předchůdcem biskupem 
Františkem vedeme s otcem Przemkem již delší 
dobu hovor. Otec ví, že jsem v dané věci vnitřně 
rozpolcen, protože na jedné straně plně chápu 
jeho touhu vrátit se domů a na straně druhé 
vnímám, jak požehnaně působí a jaké prázdné 
místo by v naší diecézi po jeho odchodu vzniklo.

Modlím se proto, abychom společně správně 
rozlišili, co po mně i po Otci Ciupakovi v této 
situaci chce Bůh, co je Boží vůle, kterou vzýváme 
při každé modlitbě Otče náš, když vyslovujeme 
„buď vůle Tvá“. A k modlitbě o správné rozlišo-
vání v této tak závažné věci zvu i každého z Vás. 
Jsem hluboce přesvědčen, že Bůh nám ukáže, 
kudy nás všechny chce vést dál. Motto loňského 
roku v naší diecézi, které znělo „Nebojte se“ 
i to letošní, jež nás ujišťuje, že nás nic nemůže 
odloučit od lásky Kristovy, je pro nás i v tomto 
hledání velkým povzbuzením a velkou jistotou.

Sestry a bratři, chválím Hospodina, že za ním 
můžeme kráčet společně, jsem za Vás vděčný 
a žehnám Vám i Vašim drahým ve jménu Otce 
i Syna i Ducha svatého.
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Nová církevní škola v Karlovarském kraji
V pondělí 15. června 2023 hlasovalo zastupitel-

stvo Karlovarského kraje o využití budovy zámku 
v Dalovicích, bývalé Střední zemědělské školy. 
Výsledné rozhodnutí zní, že budova bude sloužit 
nové církevní škole zřizované Biskupstvím plzeňským.

Církevní škola bude kombinovat dva stupně 
vzdělávání, a to mateřskou školu a první stupeň 
základní školy, celkem tedy dvě třídy mateřinky 
a pět tříd ZŠ. Školní vzdělávací program nové 
školy by se neměl výrazně lišit svým obsahem 
od běžné veřejné školy. Specifikem by měla 
být povinná etická výchova. Akcent pak bude 
kladen na kvalitní vzdělávání v menších kolek-
tivech, s individuálním přístupem za využívání 
aktivizujících metod výuky a při respektování 
a výchově ke křesťanským hodnotám.

Poslání nové školy si zakládající tým vytkl takto: 
„Škola vychází ze základního poslání člověka, 
tak jak je popsáno v křesťanské tradici – milovat 

a tvořit, pečovat o svět a stvoření. Posláním 
Křesťanské školy v Karlových Varech v nejširším 
slova smyslu je vychovávat a vzdělávat děti tak, 
aby mohly naplnit tento úkol. Konkrétně to zna-
mená vybavit je v procesu vzdělávání a výchovy 
takovými dovednostmi, schopnostmi a návyky, 
aby mohly jako svobodné, tvůrčí osobnosti 
aktivně formovat svůj vlastní život a přijímat 
zodpovědnost za společnost kolem sebe.“

V současné době tedy čekají školu dva klíčo-
vé úkoly. Budova Dalovického zámku projde 
celkovou opravou tak, aby splňovala všechny 
požadavky na moderní školní budovu. Re-
konstrukci bude zajišťovat a realizovat majitel 
budovy, Karlovarský kraj za finanční podpory 
zřizovatele školy, Biskupství plzeňského. Tým 
pedagogů pak čeká úkol připravit podklady 
pro výchovně vzdělávací proces tak, aby škola 
byla zapsána do rejstříku Ministerstva školství.

Vzdělávání v diecézi
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Diecéze plzeňská
31. května – 31. srpna Soutěž k třiceti letům diecéze

Soutěž je určena pro děti a mladé ve věku od 5 do 30 let. Soutěžící má za úkol navštívit až 30 míst 
v diecézi, která budou předem určená na každý měsíc. Na vybraném místě je potřeba pořídit fotografii 
nebo natočit krátkou reportáž (max. 1 minuta), která bude obsahovat číslovku 30. Fotografie a reportáže 
posílejte na e-mail soutez@bip.cz. Další informace a pravidla naleznete na str. 28 tohoto Zpravodaje.

9.–14. července Rodinná dovolená na kolech: Koločava, Březí u Čachrova 
Letní dovolená na kolech s duchovním doprovodem P. Petra Bauchnera. Ubytování v bývalé 

gotické tvrzi v Březí u Čachrova přestavěné na penzion či na louce ve vlastním stanu. Kromě 
společných dopoledních cyklovýletů bude připraven i pestrý odpolední program pro děti i do-
spělé. Cena: dospělí 2 800 Kč (stan: 2 300 Kč), děti 2–5 let 1 000 Kč, děti 5–12 let 2 200 Kč (stan: 
1 700 Kč). Přihlášky naleznete na www.bip.cz/kolocava23.

16.–22. července ÚLeT 2023, Nečtiny
Prázdninové setkání pro mladé ve věku 14–18 let. Společně strávený čas, dobrodružství, výlet, 

spousta her. Cena: 2 500 Kč. Přihlášky a více informací na www.bip.cz/ulet.

23.–29. července, Letní Šumava v tichu, Dešenice
Kurzem kontemplace doprovodí Elva R. Frouz a Jarek Veselák. Základnou bude šumavská 

chalupa, stojící již více než 100 let na samotě mezi lesy a loukami. Místo je romantické a uby-
tování velmi prosté. Máme k dispozici pět místností s jednoduchými postelemi na spaní, jednu 
kadibudku, kuchyňku, světnici pro meditaci, vodu z potoka, elektriku z vlastní malé vodní elek-
trárny. U chalupy je také sauna. Bude možné spát i pod hvězdami. Cena 8 200 Kč. Přihlašování 
na e-mailu kurzy@schole.cz.

Co se chystá

mailto:soutez@bip.cz
http://www.bip.cz/kolocava23
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mailto:kurzy@schole.cz
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1.–6. srpna Světové dny mládeže 2023, Lisabon, Portugalsko

29. července – 5. srpna Manželská setkání 50+, Vranov u Brna
Setkání se uskuteční v Duchovním centru sv. Františka z Pauly ve Vranově u Brna. Více informací 

a přihlášky na www.bip.cz.

2.–6. srpna Duchovní obnova „Radost z hlásání evangelia“, Plzeň-Litice
Jedná se o čas věnovaný modlitbě, studiu a naslouchání Božímu slovu. Obnova ve školicím 

centru Koinonie Jan Křtitel je inspirována výzvou apoštolů: „Proto se jeden z těch, kteří s námi 
chodili po celý čas, kdy Pán Ježíš byl mezi námi, od křtu Janova až do dne, kdy byl od nás vzat, 
musí spolu s námi stát svědkem jeho zmrtvýchvstání.“ (srov. Sk 1,21-22). Duchovní obnovu 
povede P. Alvaro Grammatica Th.D.

Cena duchovní obnovy (zahrnuje plnou penzi): 2 470 Kč / 3 340 Kč (s ubytováním na SPŠ 
dopravní). Bližší informace a přihlášky: Monika Tomešová (tel.: 734 787 092 / 377 828 180 / 
prihlasky@koinonia.cz). Uzávěrka přihlášek: 16. července s ubytováním, 23. července bez uby-
tování. Přihlašování na www.koinonia.cz

13.–19. srpna Quest 2023, Nýřany
Křesťanský camp pro všechny mladé (12–15 let), kteří se nebojí přijmout výzvu a chtějí zažít 

super týden s kamarády, zábavou, chválami, dobrým jídlem a hlavně s Bohem. Více informací 
na www.dcmplzen.cz.

19.–26. srpna Minitab – formační tábor pro ministranty a ministrantky (10–15 let), Horní Blatná
Chceš rozvíjet svůj vztah s Bohem, poznávat staré i nové kamarády, sportovat, řešit 

rébusy, prozkoumávat přírodu, společně nacvičovat liturgii mše svaté a mnoho dalšího?  
Více informací najdeš na www.dcmplzen.cz.

20.–26. srpna Komunio. Letní škola: O církvi, Březí u Čachrova
Zveme vás na vzdělávací týden pro křesťany naší diecéze (od 19 do 99 let), kde se můžete 

vzdělávat ve víře a zároveň zažívat církev jako Komunio a nechat se tak povzbudit na své životní 
cestě. Přihlašování a více informací na www.bip.cz/komunio.

Cena: dvojlůžko: 3 000 Kč/osoba, vícelůžko: 2 500 Kč/osoba. Těší se na vás P. Vlastimil Kadlec, 
Petra Koňaříková a Jindřich Fencl.

23.–27. srpna Kurz kontemplace, Holostřevy
Komunita Noe vás zve na kurz kontemplace, kterým bude provázet Elva R. Frouz a Jana Foj-

tíčková. Přihlašování na e-mailu kurzy@schole.cz. Cena 5 000 Kč.

13.–15. října Kreativní víkendy pro matku a dceru (pro dívky 10–18 let), Březí u Čachrova
Přihlášky na www.bip.cz/matkaadcera.

3.–5. listopadu Kreativní víkendy pro matku a dceru (pro dívky 10–18 let), Horní Blatná
Přihlášky na www.bip.cz/matkaadcera.

http://www.bip.cz
mailto:prihlasky@koinonia.cz
http://www.koinonia.cz
http://www.dcmplzen.cz
http://www.dcmplzen.cz
http://www.bip.cz/komunio
mailto:kurzy@schole.cz
http://www.bip.cz/matkaadcera
http://www.bip.cz/matkaadcera
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Domažlice
9.–14. července Farní tábor 2023, Hojsova Stráž

ŘKF Domažlice zve na letní tábor, který proběhne ve zděné budově v Hojsově Stráži. Tábor je 
pro děti ve věku 6–12 let. Cena: 2 500 Kč. Více informací na www.bip.cz.

Cheb
5. července – 2. srpna Chebské varhanní léto 2023, Cheb

Koncerty festivalu jsou opět rozděleny mezi dva chrámy – Evangelický chrám Pokoje a chrám 
sv. Mikuláše a Alžběty v Chebu. Koncerty začínají vždy v 19:00, vstupné 80 Kč, předprodej v KC 
Svoboda. 

22. července od 10:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Anny, Velká Hleďsebe

28. července od 10:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Anny, Stará Voda

Klatovy
1. července od 10:30 Děkovná mše svatá k výročí znovuposvěcení kostela, Hamry

Mše se bude slavit u příležitosti 30. výročí znovuposvěcení kostela.

2. července od 9:30 Poutní mše svatá ke cti sv. Petra a Pavla, Dolany

7.–9. července Klatovská Mariánská pouť 2023, Klatovy
7. července bude v 18:00 sloužena poutní mše svatá v kapli Zjevení Panny Marie – Chaloupka. 

8. července je připraven program v arciděkanském kostele Narození Panny Marie v Klatovech. 
9. července od 10:00 bude slavena mše svatá v kostele Narození Panny Marie.

12. července od 19:00 Letní středy na nádvoří: Hlasoplet, Klatovy
Koncert mužského vokálního kvinteta se uskuteční na Nádvoří jezuitské koleje.

30. července od 10:30 Poutní mše svatá ke cti sv. Anny a sv. Jáchyma, Chudenice

Plzeň-jih
1. července od 13:00 CykloPouť na rotundu sv. Petra a Pavla, Starý Plzenec

Poutníci budou vyrážet ve 13:00 od katedrály sv. Bartoloměje v Plzni. Následovat bude od 
14:30 společné procesí na rotundu, v 15:00 začne mše svatá. Po ní je připraveno posezení na 
farní zahradě, muzika, občerstvení, vystoupí divadlo KONIVADLO. Poutě je možné zúčastnit se 
i jinak než na kole.

2. července od 10:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Prokopa, Letiny

2. července od 13:30 Poutní mše svatá ke cti sv. Prokopa, Nezdice

http://www.bip.cz
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5. července od 10:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Cyrila a Metoděje, Řenče

9. července od 12:00 Poutní mše svatá ke cti Panny Marie Klatovské, Smederov
Bohoslužba proběhne v kapli Panny Marie Klatovské.

29. července od 14:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Anny a sv. Jáchyma, Roupov

30. července od 12:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Anny, Louňová

20. srpna od 10:00 Poutní mše svatá k Nanebevzetí Panny Marie, Seč

Plzeň-město
23. května – 26. srpna Výstava: Motivace – klíč k umění žít i tvořit, Plzeň

Zveme vás na výstavu vycházející ze života seniorů v Domově svaté Alžběty, jež se snaží přiblížit 
a ukázat veřejnosti, že i ve vysokém věku lze prožívat svůj život smysluplně, s radostí i vášní, s chutí 
objevovat nové a netušené dimenze umělce v každém z nás i to, že nikdy není pozdě začít si plnit 
své sny. A to vše „jen“ s tou správnou motivací. Výstava je umístěna v 1. patře Studijní a vědecké 
knihovny Plzeňského kraje v Plzni.

2. července od 17:00 Den ticha v Meditační zahradě, Plzeň
Společné zahájení proběhne v neděli 2. července v 17:00, zakončení bude možné indivi-

duálně kdykoli během následujících 24 hodin. K dispozici budou teplé nápoje, skromné 
občerstvení, místa k tiché modlitbě i odpočinku v zahradě i pod střechou (ve vlastním 
spacáku či s vlastní dekou), množnost adorace, průvodní duchovní slovo a duchovní do-
provázení P. Petr Hruška. Účastnický příspěvek dobrovolný. Zájemci se mohou hlásit na 
e-mailu hruska@bip.cz.

14. srpna od 16:00 Meditační zahrada: Pouť ke sv. Maxmiliánu Maria Kolbe, Plzeň

18. srpna od 19:00 Premiéra závěrečného koncertu Kurzu staré hudby, Plzeň
Koncert se uskuteční v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Plzni. Vstupné dobrovolné.

20. srpna od 15:00 Závěrečný koncert Kurzu staré hudby, Plzeň
V Meditační zahradě proběhne závěrečný koncert Kurzu staré hudby. Vstupné dobrovolné.

21.–25. srpna Prázdninový týden pro děti, Dýšina
Prázdninový týden se bude konat vždy od 8:00 do 15:30 na dýšinské faře. Pro děti bude připra-

vený program, který posílí jejich kamarádství a týmového ducha. Organizátoři se těší na všechny 
děti – věřící i nevěřící – od 4 do 15 let (nebo i jinak po domluvě).

Plzeň-sever
9. července 9:00 Poutní mše svatá ke cti sv. Prokopa, Nýřany

30. července od 10:30 Poutní mše svatá ke cti sv. Anny Samotřetí, Pňovany

mailto:hruska@bip.cz
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8. července – 26. srpna Letní koncerty Kralovicko 2023
Spolek Koncerty Plzeňsko ve spolupráci s ŘKF Kralovice vás zvou na Letní koncerty Kralovicko 

2023, které se budou konat v Mariánské Týnici, v Potvorově, Strážišti a v Kralovicích. Vstupné na 
jednotlivé koncerty: plné 200,- / sleva 150,- (studenti, důchodci). Vstupenky na místě koncertu i 
v předprodeji na www.plzenskavstupenka.cz

27. srpna – 22. října Plaský varhanní podzim 2023, Plasy
Varhanní festival s podtitulem „Procházky historií Plas s varhanní hudbou“, se bude konat 

v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Plasích. Na všechny koncerty je vstupné dobrovolné.
Nejaktuálnější informace o 3. ročníku Plaského varhanního podzimu budou k dispozici na 

www.omifarnostizapad.cz, www.plasy.cz, www.turisturaj.cz.

Tachov
25. června – 30. září Ma*Donna – výstava v klášteře, Kladruby

Ma*Donna aneb Má paní je hlavním tématem společné výstavy „Žena, vůně, píseň, kost“ 
skupiny výtvarníků, jejichž inspirací je nejen obecný princip božského ženství, ale také Madona 
kladrubského kláštera, genius loci místa a nadčasová Santiniho architektura. Výstava probíhá 
v sálech Latinské školy v klášteře Kladruby 25. června – 30. září.
10. června – 29. září Festival Hudební léto Borska 2023

Zveme vás na festival duchovní hudby Hudební léto Borska 2023, který bude probíhat od června 
do konce září na různých místech v mikroregionu Borsko.

http://www.plzenskavstupenka.cz
http://www.omifarnostizapad.cz
http://www.plasy.cz
http://www.turisturaj.cz
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Okénko pro děti

Zakroužkuj zelenou pastelkou písmena a modrou 
pastelkou znaky hlaholice.

Svatý Cyril a svatý Metoděj byli bratři, kteří byli v roce 863 pozváni na Moravu, aby zde šířili křes-
ťanskou víru a předali lidem nové písmo jménem hlaholice.

Barbora Švédová
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Co to znamená „věřit“? Mnoho lidí si myslí, že 
víra znamená přesvědčení o existenci – v tomto 
případě uznání toho, že Ježíš Kristus byl skutečná 
historická osoba. Ale víra v křesťanském smyslu 
znamená mnohem víc. Není to věc názoru, 
výplod lidského rozumu, vnitřního souznění 
s nějakou teologickou pravdou.

Víra v Ježíše je vztah s Ježíšem. Víra znamená, 
že Ježíš pro mě není jen nějaká (historická) oso-
ba, není pro mě „on“, ale je pro mě „Ty“. Možná 
bychom mohli vyzkoušet takovou pomůcku. Ne 
vyznat „věřím v Ježíše Krista“, ale vyznat „věřím 
Ježíši Kristu“.

Věřit Ježíšovi znamená respektovat všechno 
to, co říkal a jak žil, a vložit do něj naši naději 

a ano, naši budoucnost. Přijmout skutečnost, 
že zemřel, že přemohl smrt a teď už zase žije, že 
je to Boží Syn, a že je to i můj Bůh. Můj Bůh, jak 
krásně vyznal apoštol Tomáš, který se s živým 
Ježíšem setkal. Někdo, před kým jsem ochoten 
se poklonit, někdo, koho jsem ochoten pozvat 
do těch největších hlubin mého nitra, někdo, 
na jehož názoru mi velmi záleží. Ježíš je člověk 
a Bůh, se kterým ve svém životě bytostně počí-
tám, protože jsem s ním byl nerozlučně spojen 
křtem. A samozřejmě – někdo, kdo mě má rád, 
kdo mě tak miluje, že za mě obětoval svůj život. 
Věřím Ježíšovi, že mě miluje a ukazuje mi, že jsem 
milován samotným Bohem. To je vyznání víry, 
které srdce člověka pozvedá k Bohu, našemu Otci.

Teologické okénko  
Rok s vyznáním víry

„Věřím v Ježíše Krista, který třetího 
dne vstal z mrtvých; vstoupil na ne-
besa, sedí po pravici Boha, Otce  
všemohoucího.“  P. Robert Bergman
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„Kristus přijde, aby soudil živé 
i mrtvé.“  P. Vladimír Müller

Jako malý kluk vyrůstající v katolické rodině 
jsem se Božího soudu bál. Při zpytování svědomí 
za pomoci zpovědního zrcadla jsem nejednou 
prožíval mučivé chvíle plné obav, že jsem se 
dopustil snad všech uvedených hříchů a z Boha, 
který všechno vidí, jsem měl opravdový strach.

Později jsem jako náctiletý mladík dospěl 
k přesvědčení, že pro budoucnost bude nej-
lepším řešením se s myšlenkou Boha rozejít. 
Uvědomil jsem si však, že v mé mysli mám 
místo pro bohy dva. Pro toho, kterého jsem 
se bál, a pak pro Boha, kterého jsem si přál. 
Musel jsem se rozhodnout a nakonec jsem 
uvěřil, že ano, že Bůh je láska (1 Jan 4,8; 1 Jan 
4,16). Otázkou Božího soudu jsem se ve své 
mysli v té době přestal zaobírat. Možná jsem 
ji nevědomě vytěsnil. A pokud snad ožívala, 
pak pod vlivem Ježíšových podobenství, která 
však měla na zřeteli eschatologickou, tedy tu 
nejzazší a poslední budoucnost. Konec času. 
Mám na mysli např. podobenství o pleveli mezi 
pšenicí (Mt 13,24-43) anebo o síti s rybami (Mt 
13,47-50).

V současnosti, kdy můj pozemský život 
pomalu spěje ke svému konci, má myšlenka 
soudu opět sílu ožívat. Ale nyní se již nebojím. 
Jsem vděčný papeži Františkovi za Svatý rok 
milosrdenství. Mimo jiné tehdy řekl: „Slavit 
Svatý rok milosrdenství znamená učinit znovu 
středem našeho osobního života a našich ko-
munit specifikum křesťanské víry, tedy Ježíše 
Krista, milosrdného Boha. ... Nic není důležitější 
než volit to, co se Bohu líbí nejvíc, tedy Jeho 
milosrdenství, Jeho lásku, Jeho jemnocit, Jeho 

objetí, Jeho pohlazení! ...“ Ano, věřím, vlastně 
již vím, že posledním výrazem Božího soudu 
a spravedlnosti je Jeho milosrdenství. 

Teologové rozlišují od 4. století mezi osobním 
neboli individuálním soudem, kterému je člověk 
podroben v okamžiku své smrti, a tím na konci 
věků. Pokud se týče osobního soudu, pak věřím, 
že to bude chvíle, kdy člověk nahlédne svůj život 
a to, kým se během života stal. Bude to čas, ve 
kterém se nějak projasní můj vlastní život. Věřím 
ale také, že člověk zůstane obdařen svobodou, 
ve které mu nebude upřena možnost říci Bohu 
své ANO anebo NE, nechci žít s Tebou a v Tobě, 
který jsi o láskyplných vztazích.

A ten poslední soud? Ten, který nelze z naší 
mysli vytěsnit, pokud chceme zůstat věrni 
evangeliu? Myslím si a věřím, že se bude týkat 
našich lidských dějin. I naše lidské dějiny po-
třebují projasnit a musí se ukázat jako zřejmé, 
že Ježíšův příslib Božího království nebyl a není 
lacinou utopií. Vyznání, že Kristus přijde soudit 
živé i mrtvé, se týká smyslu a cíle života jak 
jednotlivých lidí, tak celých lidských dějin. 

Věřím proto, že Božímu soudu neuniknou 
žádné politické ani náboženské instituce 
a tradice, a to napříč lidskými dějinami. V tom-
to směru mi vždy bylo a dosud je útěchou 
a povzbuzením Matoušovo podobenství, jež 
vypráví o třídění ovcí od kozlů (Mt 25,31-46). 
Vždyť Bohu, který miluje tento svět (Jan 3,16; 
1 Jan 4,10), jde o to, abychom nejen jako 
jednotlivci, ale i jako lidstvo směli být a byli 
šťastnými lidmi. Prostřednictvím Ježíše pak 
slovo lidskost není Bohu cizí. 
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Soutěž k třiceti letům diecéze
Soutěž bude probíhat od 31. 5.–31. 8. Je určena pro děti a mladé ve věku od 5 do 30 let. Pravidla:

• Soutěžící má za úkol navštívit až 30 míst v diecézi.
• Pro každý měsíc bude na www.bip.cz/soutez zveřejněno 10 míst, která jsou platná pouze 

v daném měsíci.  (31. 5. – 30. 6., 1. 7. - 31. 7., 1. 8. – 31. 8.)
• Na vybraném místě je potřeba se vyfotit nebo natočit krátkou reportáž (max. 1 minuta).
• Fotografie či reportáž musí obsahovat číslovku 30.
• Fotografie / reportáže zasílejte na e-mail soutez@bip.cz.
• Na konci každého měsíce vylosujeme 3 výherce.
• Zároveň na diecézní pouti v Teplé v září vylosujeme tři hlavní výherce za celé soutěžní období 

(31. 5. – 31. 8.).
• Za každou zaslanou fotografii či reportáž bude soutěžící zařazen do slosování. Kolik zaslaných 

příspěvků, tolik výskytů ve slosovacím osudí. Šance na výhru tak rostou s každým dalším na-
vštíveným místem!

Nová pastorační rada diecéze
Diecézní biskup Tomáš Holub jmenoval 5. června na čtyři roky členy nové Diecézní pastorační 

rady a zároveň schválil její nové stanovy.

Pastorační centrum  
informuje

Jmenovaní členové Diecézní rady jsou:
Marie Petržíková (farnost Domažlice)
Markéta Frouzová (farnost Bor)
Kristýna Koderová (farnost Dolní Bělá)
Olga Byrtusová (farnost Klatovy)
Jana Černá (farnost Plzeň-Severní předměstí)
Ivana Čamková (farnost Cheb)

Ing. Antonín Švehla (farnost Plzeň-Bory)
P. Vladimír Müller (farnost K. Vary – Stará Role)
P. Václav Vojtíšek (farnost Tachov)
Marek Lev (farnost Rokycany)
Jakub Konečný (VŠ klub Hora Plzeň)
P. Petr Hruška (ex offo, generální vikář)
Jindřich Fencl (ex offo, vedoucí Pastoračního centra)

http://www.bip.cz/soutez
mailto:soutez@bip.cz
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Diecézní pouť do kláštera Teplá
proběhne v sobotu 9. září od 9:45. Na programu bude katecheze Pavly Petráškové, rozprava biskupa 

Tomáše a generálního vikáře Petra Hrušky „Quo vadis, plzeňská diecéze“. Odpoledne bude následovat 
dělený program (o pastoračních radách farnosti, pro manžele, modlitba chval, křížová cesta a další). 
Součástí poutě je i program pro děti, o který se postará divadlo Kašpárek a koncert Pižďuchů z Bukovce. 
Občerstvení bude zajištěno, stejně tak jako nabídka výrobků chráněných dílen apod. Pouť zakončíme  
slavením eucharistie od 14:15. Mládež bude mít svůj program od pátku do neděle 8.–10. září. 

Na podzim připravujeme
• 14. října Vzdělávání pro katechety a pomocníky ve farnostech
• 21. října Setkání zástupců pastoračních rad farností, Litice
• 10.–12. listopadu Víkend pro chlapy
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Proběhlé akce
ReQuest

Na konci dubna jsme strávili víkend s „quesťáky“ (účastníky táboru Quest). Pro víkendovku jsme 
využili prostor salesiánského střediska v Lobzích, kde jsme mohli v hojnosti hrát ping-pong, „kalčo“, 
volejbal a fotbal. Společně jsme si povídali o společenství a modlitbě, šli na výlet na Doubravku 
(a po cestě si dali zmrzlinu), strávili večer u ohně, a dokonce jsme stihli i film. Vrcholem soboty 
byla modlitba chval se svíčkami, které jsme si sami vyrobili. Byl to krásný čas a všichni byli rádi, 
že se mohou zase vidět a společně se podpořit ve víře.

BeYOUtifull
Během letní holčičí víkendovky jsme se účastnily oslav 30 let diecéze – ty krásky oděné 

ve žlutočerné, co vám rozdávaly koláčky, to jsme byly my. Povídaly jsme si o biblických 
ženách, které jsme si i dramaticky znázornily a hlasovaly o Miss Bible – zvítězila Rebeka 
(kterou si zahrála účastnice Štěpánka). Velký úspěch měly také hry venku na sluníčku, 
večerní promítání filmu Deník princezny a nedělní oběd, ke kterému jsme si udělaly 
kuřecí wrapy.

Přípravné setkání na Světové dny mládeže v Lisabonu
Na nejen informační setkání pro účastníky SDM Lisabon dorazilo v sobotu 3. června 110 

mladých. Kromě dopoledne napěchovaného prezentacemi, přednáškami a doporučeními 
jsme si zazpívali hymnu Světových dní mládeže 2023, modlili se a poznali se ve skupinách, ve 
kterých strávíme čas na Dnech v diecézi Porto. Také nás navštívil otec biskup; jeho promluva 
o nalezení si své „palmy“, abychom dobře viděli na Krista, byla při obědě debatním tématem 
u nejednoho stolu.

DCM  
Diecézní centrum mládeže
DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz

mailto:dcm@bip.cz
http://www.dcmplzen.cz
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Připravované akce
Společně s otcem biskupem poletí 150 mladých z diecéze na 14 dní do Portugalska na Světové 

dny mládeže. Na programu je čas strávený ve farnostech diecéze Porto, bydlení u rodin, festival 
života a modlitby, katecheze, koncerty, workshopy, mše svaté a samozřejmě papež František. 
Prosím, modlete se za nás, za přípravy setkání, za papeže a za všechny mladé křesťany z celého 
světa, kteří do Lisabonu putují.

QUEST
Již tradiční letní tábor letos pokračuje v tématu Pána prstenů (nyní Dvou věží). Čekají nás 

katecheze, hry a povídání spojující téma Tolkienovské fantasy a křesťanství.
• Kdy: 13.–19. 8. 2023
• Pro koho: všichni 12–15 let
• Kde: Nečtiny
• Více informací naleznete na webu DCM. Přihlašování je již uzavřeno, ale máme stále pár volných 

míst, vše jde domluvit.

Minitab
Ministrantský tábor není zdaleka jen pro kluky a holky od oltáře, týden plný her, sportu, rébusů 

a modlitby si užije každý. Letos nás bude provázet příběh sv. Ignáce z Loyoly.
• Kdy: 19.–26. 8. 2023
• Pro koho: všichni 10–15 let
• Kde: Horní Blatná
• Více informací a přihlašování na webu DCM nebo u vedoucího tábora Marka Vilímka (+420 739 

583 452, vilimek@bip.cz)

Creative
Workshopy, koncerty, společenství – tak oslavíme Boha Stvořitele. Tři dny plné kreativity, 

hudby, tance, úžasných lidí, dobrého jídla a pití – to vše v nádherných prostorách kláštera Teplá.
• Kdy: 25.–27. 8. 2023
• Pro koho: všichni mladí duchem
• Kde: klášter Teplá
• Více na www.creativefest.cz

Poutní víkend pro mladé
Cesta krajinou i vlastní duší spojená s diecézní poutí do kláštera Teplá. Během pátku budeme 

stejně jako minulý rok putovat z různých míst diecéze; je také možnost dorazit až večer na místo. 
Tam bude večer a během soboty a neděle pokračovat další program výhradně pro (přihlášené) 
mladé. Plánují se přednášky, hry, debaty, opékání a další.
• Kdy: 8.–10. 9. 2023
• Pro koho: všichni 13–30 let
• Kde: klášter Teplá
• Více informací a přihlašování již brzy na webu DCM.

mailto:vilimek@bip.cz
http://www.creativefest.cz


32 Z charitního života v západních Čechách

Senioři z Domova sv. Alžběty mají další výstavu
„Motivace – klíč k umění žít i tvořit“ je název další výstavy, která vznikla z děl vytvořených bě-

hem ergoterapeutických dílen v Domově sv. Alžběty, provozovaném Diecézní charitou Plzeň. 
Aktivizační činnosti zde vede Eva Vyškovská, která je zároveň autorkou konceptu prezentované 
časosběrné expozice. Přináší vhled do tichého osobního prostoru lidí většinou přesahujících 
hranici 90 let věku, kteří jsou stále plni tvořivosti a hravosti… a motivace žít každou chvíli života 
naplno. Výstava doprovázená fotografiemi ze života v Domově a citáty vztahujícími se k jednot-
livým oddílům je k vidění do 26. srpna v 1. patře Studijní a vědecké knihovny Plzeňského kraje 
ve Smetanových sadech 2.

Sbírka pro Komunitní centrum Dotek Oblastní charity Klatovy
Oblastní charita Klatovy přihlásila svůj projekt do výzvy ČSOB pomáhá regionům. Aktuálně 

probíhá finanční sbírka, a pokud bude úspěšná, ČSOB přidá k vybraným penězům určitý bonus. 
Čím více klatovská charita vybere, tím vyšší bonus od ČSOB dostane. A jak je projekt zaměřen?

„Rádi bychom vybavili naše Komunitní centrum Dotek, kde je terapeutická dílna pro výrobu 
keramiky, textilních a výtvarných produktů. Chceme rozšířit naše vybavení o tkalcovské stavy 
a k tomu potřebný materiál. Dotek zajišťuje sociálně aktivizační služby pro širokou veřejnost, ale 
také pro klienty služeb, které Oblastní charita Klatovy provozuje,“ píše charita ve výzvě.

Z charitního života
v západních Čechách
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Komunitní práci Oblastní charity Klatovy můžete do 9. čer vence podpořit na 
www.csobpomaharegionum.csob.cz, kde si projekt najdete mezi projekty vypisovanými v Pl-
zeňském kraji.

Diecézní charita Plzeň chystá benefiční ples – vstupenky 
v prodeji

K výročí 30 let od svého založení a 20 let rozvojových aktivit v Jižní Americe uspořádá 
Diecézní charita Plzeň benefiční ples. Bude se konat 20. října v Saloonu Roudná (Na Roudné 
387/17, Plzeň). Výtěžek bude opět využit na podporu rozvojových projektů v Jižní Americe. 
Účinkovat budou: Dětský folklorní soubor Šumavánek za doprovodu lidové hudby souboru 
Šumava z Klatov a Dudácké duo s tanečním doprovodem z Domažlic, nebude chybět hra 
o ceny. Vstupenky za 300 Kč jsou již v prodeji, pořídit je můžete v Plzni na ředitelství Diecézní 
charity Plzeň Hlavanova 359/16, nebo v jazykové škole POLYGLOT na náměstí Míru 1076/2. 
Jste srdečně zváni!

Pohádkovou cestu si cizinci i Plzeňané parádně užili
Poradna pro cizince Diecézní charity Plzeň každoročně organizuje letní setkání pro děti i do-

spělé. Letos akce proběhla na konci května pod názvem Pohádková cesta opět v areálu Diecézní 
charity Plzeň na adrese Cukrovarská 16 a svůj pozemek poskytl k využití i sousední SIT Port města 
Plzně – moc děkujeme. Ochutnat cizokrajná jídla a seznámit se s kulturou různých národností 
nebo využít příležitosti dobře se pobavit na hravých a tvořivých pohádkových stanovištích přišlo 
během slunečného odpoledne asi 1 500 dospělých a dětí.

Návštěvníci mohli ocenit ochutnávky z ukrajinské, běloruské, arménské, mongolské, turecké, 
kolumbijské, ale i české kuchyně. Některé země, jako například Ukrajina, Bělorusko, Mongolsko 
a Kolumbie, měly na Pohádkové cestě i vlastní stánek, který nechával nahlédnout do jejich 
kulturních zvláštností.

Pro děti bylo připraveno mnoho pohádkových stanovišť s nejrůznějšími sportovně i tvořivě 
laděnými aktivitami, některé se vztahovaly i k zastoupeným zemím. Nadšení vzbudil také nafu-
kovací skákací hrad nebo oblíbená pohádková diskotéka. Jako vzpomínku si děti mohly odnést 
fotku z fotokoutku Fotoskop vybaveného pohádkovými rekvizitami.

Zatímco minulý rok se nad Pohádkovou cestou stahovala mračna, letos si pracovníci Poradny 
pro cizince nemohli přát lepší počasí, a tak už se těší, až si letní setkání pro všechny obyvatele 
Plzně, včetně těch z různých koutů světa, zopakují napřesrok.

Akce byla pořádána v rámci projektu „Integrace držitelů dočasné ochrany v Plzni 2023“, který je 
financovaný Ministerstvem vnitra ČR a realizován Odborem sociálních služeb Magistrátu města Plzně.

http://www.csobpomaharegionum.csob.cz
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Knižní a jiné novinky

Štěstí, kde ho nečekáš; O blahoslavenstvích, 
Jacques Philippe

„Z církve musí stále více vyzařovat duch blahoslavenství, má-li se kolem 
ní šířit vůně Kristova (srov. 2. Kor 2,15). Duch svatý chce dnes mocně 
působit v tomto směru, i když to církví otřásá. Každý křesťan by měl 
kolem sebe šířit vůni evangelia, pokoje, laskavosti, radosti a pokory. 
Jsem přesvědčen, že chudoba ducha je klíčem duchovního života, klíčem 
každé cesty ke svatosti i veškeré plodnosti. Blahoslavenství obsahují 
moudrost plnou světla, která uvádí člověka do svobody.“ (z úvodu autora)

Český bůh; Hovory o historii, víře a ateismu, 
Zdeněk Jančařík 

Rozhovor, který vedl Zdeněk Jančařík s historikem Jaroslavem Šebkem 
a Stanislavem Balíkem, je pohledem na české dějiny od samotných 
počátků až do současnosti. Zasvěcený a živý trojrozhovor se zaměřuje 
na ústřední otázku: jak je to s vírou a nevírou Čechů, často považova-
ných za jeden z nejateističtějších národů Evropy? K nejdůležitějším 
tématům patří příchod křesťanství a přetrvávání pohanství, husitské 
reformní hnutí a ničivé husitské války, baroko, osvícenství a národní 
obrození, První republika, křesťané za komunistického režimu, reformní 

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová



35

60. léta i skrytá církev. Nechybí klíčové postavy pro vztah Čechů k víře a náboženství: Palacký, 
Masaryk, Jirásek, kardinálové Beran a Tomášek. K zajímavosti knihy přispívají i vložené rozho-
vory s jezuitou Miroslavem Heroldem, publicistou a spisovatelem Jiřím Peňásem a filosofkou 
Terezou Matějčkovou.

Žehnám veškeré Boží havěti, Matúš Kocian 
v rozhovoru s Lukášem Senftem

Rozhovor s katolickým knězem, entomologem, objevitelem více než 
pěti desítek nových živočišných druhů a ilustrátorem vědeckých pub-
likací Matúšem Kocianem je unikátním dialogem o člověku v přírodě, 
o stvoření a lidech jako tvorech myslících i bezbřeze konzumujících. Je 
svědectvím křesťana o tvořivé Boží moci a svobodě člověka i varováním 
před ubýváním přírody kolem nás a ekologickými hrozbami vyplývají-
cími z našeho životního stylu. Knížka obsahuje i autorovy svěží biblické 
meditace, 16 originálních barevných ilustrací a dvě modlitby za stvoření. 

Cyril a Metoděj; Příběh soluňských bratří, Oldřich 
Selucký

Knížka Oldřicha Seluckého poodhaluje nejmenším čtenářům barvitý 
životní příběh soluňských bratří. Ukazuje, jak důležité je najít ve správný 
čas odvahu k rozhodnutí a věřit, že nás při tom dobrý Bůh neopustí.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Letní otevírací doba
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:30
Úterý, pátek:  8:30–16:30 
ZAVŘENO 5.–6. července státní svátky

Pozor: Otevírací doba prodejny bude 
3.–12. července a 7.–16. srpna zkrácena na 
10:00–15:00.

V naší prodejně jsou již ke koupi kalendáře na rok 2024. 
Malá poselství Vojtěcha Kodeta, Naše kostely, Dědictví otců, 
kalendáře Doron a Katolický nástěnný kalendář. Objednávat 
je můžete i na e-mailu: plzen@kna.cz.

mailto:plzen@kna.cz


36 Krajem hrachových lusek

Na tomto výletu se podíváme na místo, které 
zná jen málokdo. Přibalte si podrobnou mapu 
Plzeňska či nabitý mobil s mapovou aplikací, 
jinak budete bloudit a častovat mě a naši rubriku 
peprnými výrazy. Trasa je pohodlně schůdná, 
žádná velká převýšení, zato náročná na orientaci.

Zaparkujeme ve vesničce Jezná u kostelíku 
Nejsvětější Trojice. Je dominantou celého 
údolíčka. Zub času ho ohlodává skoro stejně 
rychle, jako jej farnost stačí opravovat. Vedle fary 
u silnice je velká zahrada zvaná Zahrada ticha, 
která patří ke kostelu. Před lety ji dobrovolníci 
vyčistili a opravili i rozpadající se kapličku, která 
teď svítí mezi mohutnými javory. Kaplička byla 
zasvěcena bl. Hroznatovi, patronu naší diecéze, 
který shlíží i z obrázku na stromě. 

Odbočíme vedle křížku božích muk vpravo 
silničkou na Úlice. Když se cesta dotkne lesa, 
zamíříme do něj. Z vyhlídky u odbočky je pěkně 
vidět celá Jezná – dobře si ji prohlédněte, protože 
pokud zabloudíte, už vesničku ani své auto nikdy 

neuvidíte. Sledujeme nyní neznačenou cestu a 
posléze do vrchu stoupající pěšinu, která nás 
vyvede na dlouhý skalní hřbet, který svou severní 
stěnou padá ostře dolů. Na samotném nejvyšším 
bodě je dobře patrné zdivo tajemné zříceniny 
Kozí Hrádek, jak jí místní říkají. Z vrchu je teď 
rozhled jen do korun stromů a na suťové pole 
pod ním, ale v minulosti to musela být dominan-
ta širého okolí. Co tu stálo? Strážní věž? Hrad? 
Doupě loupežníků? Větrný mlýn? Mapy i internety 
mlčely, takže jsem pátral v kronikách a paměti 
lidí a jaké bylo mé překvapení, když se ukázalo, 
že to byla kaplička, kterou kdysi posvětil sám 

Toulky diecézí
Krajem hrachových lusek

Aleš Grubr

Kaple bl. Hroznaty. Zdroj Mapy.cz

Kozí hrádek. Zdroj Mapy.czKozí hrádek. Zdroj Mapy.cz
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kardinál Skrbenský. Osoba pana kardinála jistě 
zaujme vaše děti – jednak měl křestní jméno Lev, 
a jednak pocházel ze Hřiště*. Čas plynul, Sudety 
byly vylidněny, pamětníci zmizeli a v pověstech 
se zřícená kaple změnila v hrádek…

Skalní stěnka je zajímavá sama o sobě a navíc 
mezi škvírami rostou koberce malé nenápadné 
kapradiny. Zkuste utrhnout oddenek a rozkous-
nout. V ústech vám vybuchne cukrová bomba 
s poněkud zvláštní dochutí, asi jako když se pře-
vrátí cisterna s cukrem do rašeliniště. Kapradina 
se jmenuje osladič obecný a její cukr osladin 
je pětsetkrát sladší než cukr řepný.

Pokračujme po pěšince sledující táhlý hřbet 
a po kilometru se před námi otevře hlubina 
pňovanského porfyrového lomu. Lom sám 
stojí za zhlédnutí, shora působí impozantně, leč 
dovnitř nechoďme, je stále v provozu.  Vraťme 
se kousek zpět, na křižovatce lesních 
cest seběhněme dolů k okraji lesa a 
pak se dejme druhou odbočkou vlevo 
ke starému židovskému hřbitovu. 
Nevede tam značení, jen GPS nebo 
intuice. Na lesní stráni uprostřed 
ničeho je impozantní, zdí obehnaný 
barokní židovský hřbitov, vzpomínka 
na místní kdysi početnou komunitu 
našich starších bratří ve víře. Homo 
homini lupus est...

Dole pod strání prosvítají první 
pňovanské domky. Vítá nás původně 
gotický kostelík sv. Anny, poněkud ne-
typicky umístěný mimostředně obce. 
Ve vsi pak zabočíme po silničce zpět 

do Jezné, jejíž kostelní věž nás vede ke konci naší 
cesty. Kousek před Jeznou si všimněte velkého 
zarostlého remízku jižně v poli, do kterého je 
přístup, jen když je pole sklizené. Tak se skrývá 
starý opuštěný křesťanský hřbitov. Kdysi jsem 
se tam zatoulal v zádumčivém dušičkovém 
počasí: mezi starými povalenými náhrobky ryla 
divoká prasata. Memento homo, quia pulvis es 
et in pulverem reverteris! 

Tolik pro ty z vás, kdo jste se neztratili v lesích 
kol Kozího Hrádku. Kdož tam dosud bloudíte, 
dejte se pořád z kopce. Jakmile vám začne 
čvachtat voda v botách, máte vyhráno, jste na 
břehu hracholuské přehrady a už si poradíte.

Celá okružní cesta je dlouhá 6 km, čekat vás 
bude převýšení 70 m. Celý úsek vhodný pouze 
pro pěší.

* Správně je ze Hříště, ale interpunkcí nebudeme 
dětem kazit radost, že?

Starý křesťanský hřbitov. Zdroj Mapy.cz

Židovský hřbitov. Zdroj Mapy.cz

Zdroj Mapy.cz



Název kapitoly

07–08/23 
1. 7. 11:00 – Svojšín, kostel sv. Petra a Pav-

la, poutní mše sv.

4–7. 7. Velehrad, slavnost sv. Cyrila a Metodě-
je a plenární zasedání ČBK

15. 7. Teplá, poutní mše k bl. Hroznatovi

18. 7. 9:00 – Rokycany, Domov pro seniory 
sv. Pavla, mše sv.

23. 7. 15:00 – Horní Lomany, kostel sv. Jaku-
ba, poutní mše sv.

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: Pavel Říha. Další fotografie v tomto vydání: Jiří Strašek, Soňa Pikrtová, Václav Beneš, Aleš Grubr, 
Vlastimil Kadlec, archiv SVK PK, archiv Diecézní charity Plzeň. Ilustrace: Barbora Švédová.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší redaktorka Hana Zemenová.

26. 7. 13:00 – Palič, kostel sv. Anny, poutní 
mše sv.

30. 7. 14:30 – Milevo, mše sv. pro skautský 
tábor

mailto:zpravodaj@bip.cz
http://www.bip.cz


"I communicate to believe and I believe to communicate"
 

 WWW.KATECHEZE.CZ

XII. celostátní
katechetický

kongres

Arcibiskupské gymnázium kroměříž

10. - 12. LISTOPADU 2023  

 UMĚNÍ KOMUNIKOVAT VÍRU

http://www.katecheze.cz


07–08/23 

1. 7. 8:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, mše sv. s ustanovením akolytů

 10:30 – Hamry, kostel Panny Marie 
Bolestné, česko-německá mše sv. 
k výročí 30 let znovuvysvěcení kostela

 13:00 – Starý Plzenec, rotunda sv. 
Petra a Pavla, cyklopouť a mše sv.

2. 7. 11:00 – Horšovský Týn, kostel sv. 
Petra a Pavla, mše sv. na zakončení 
kanonické vizitace

 15:00 – Karlovy Vary, Ekumenická 
porota na Mezinárodním fi lmovém 
festivalu

4.–7. 7. Velehrad, Plenární zasedání ČBK

8. 7. 12:00 – Stříbro, u štoly sv. Prokopa, 
mše sv. pro horníky

 15:00 – Klatovy, kostel Narození Pan-
ny Marie, poutní mše sv.

11. 7. Milevo u Kladrub, mše sv. pro skauty

23. 7. 10:00 – Sedlec u Karlových Varů, kos-
tel sv. Anny, mše sv. s žehnáním oltáře 
a biřmováním

26. 7. – 6. 8. Portugalsko, Lisabon, Celosvě-
tové setkání mládeže s papežem

12. 8. 10:00 – Vavřineček, mše sv.

17. 8. Vsetín, festival United

25. 8. Horní Blatná, mše sv. pro ministranty

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1x měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědná redaktorka: Hana Zemenová – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 6. 2023
Uzávěrka příštího čísla: 15. 8. 2023
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